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واکنش ها به اتفاقات اخیر »خندوانه« ادامه دارد

جناب خان را برگردانید
درحالی  کــه اختلافــات میان ســازندگان 
»خندوانه« و صاحب امتیــاز جناب خان باعث 
شده تا این شــخصیت محبوب درفصل چهارم 
این مجموعه حضور نداشته باشد، به نظر می رسد 
هنوز بحث بر سر این موضوع داغ است. آن هم نه 
فقط ازسوی مخاطبان، بلکه هنرمندان نیز به این 
موضوع حساس هستند و ترجیح می دهند مشکل 
حل شود و »خندوانه« در سطح کیفی قابل قبولی 
باقی بماند. به تازگی کمال تبریزی و مریم سعادت 

دراین باره صحبت کرده اند.
مریم ســعادت درطی ســال های فعالیتش 
عروسک گردانی و بازیگری را درکنار هم پیش برده 
است، این بازیگر که درمجموعه »زی زی گولو« 
درکنار بازی عروســک گردانی این شخصیت را 
نیز برعهده داشته است، درباره نبودن جناب خان 
درفصل چهــارم »خندوانــه« اظهارنظر جالبی 
می کند و به ایسنا گفته: »خیلی برایم جالب است 
وقتی عروســک »جناب خان« دست خود آقای 
سالازرهی بود، کسی آن را نمی شناخت. اگر او به 
سود خود از ساخت این عروسک رسیده بود که 
»جناب خان« را به مجموعه »خنداونه« نمی داد و 
همان زمان به این فکر می افتاد که این عروسک 
انحصار خود اوســت؛ اما وقتی عروسکی معروف 
می شود، همه یاد انحصارطلبی هایشان می افتند. 
به  هرحال واقعا حیف است که »جناب خان« دیگر 

در »خندوانه« نیست.«
ســعادت با اشــاره به این که در زمان بازی اش 
درمجموعه »زی زی گولو« عادل بزدوده به جای 
او این عروسک را می گردانده است، ادامه می دهد: 
»با وجود این که اکثر اوقــات آن را می گرداندم، 
حس انحصاری به آن نداشــتم. بــه  هرحال این 
خیلی طبیعی اســت که عروســک در دســت 
عروسک گردان خودش شخصیت پیدا می کند و 
وقتی دست فرد دیگری می رود، انگار گلویش را 

گرفته اند و اتفاق بدی درحال وقوع است.«
ازسوی دیگر، کمال تبریزی کارگردان سینما و 
تلویزیون نیز روز گذشته در گفت وگو با ایسنا، به 
حذف شدن جناب خان از »خندوانه« اشاره کرده 
است. کارگردان »ســرزمین کهن« این برنامه را 
در ارتباط با مخاطب عام موفق دانســت و گفت: 
»به ادعای خودشــان از این طریــق جریان ها و 
آموزش های مفیدی در اقشار مختلف اجتماعی 
ایجاد کنند که از این بابت جای تبریک دارد.« اما 
بخش جالب حرف هــای تبریزی به خداحافظی 
جناب خــان و توصیه این کارگــردان دراین باره 
مربوط می شــود: »خبر دارم که ظاهرا دیگر قرار 
نیست جناب خان در برنامه حضور داشته باشد 
و منصفانه باید گفت، اگر ایشــان نباشند، برنامه 
دچار خسران جدی خواهد بود و مثل این است 
که بخشی از قلب و مغز کسی را برداشته باشند! و 
جسارتا به نمایندگی ازسوی مخاطبان »خندوانه« 
تقاضا می کنم حضور جناب خان را جدی بگیرند و 

به سادگی راضی به حذف او از برنامه نشوند!«

 درمراسم یادبود
 منتقدی که نیم قرن نوشت، عنوان شد

محسن سیف سودای سینماگرشدن 
نداشت

مهر|  مراســم یادبود و گرامیداشــت منتقد 
پیشکسوت سینمای ایران، زنده یاد محسن سیف 
عصر روز شنبه یازدهم دی با حضور نویسندگان، 
منتقدان، هنرمندان سینما و اعضای خانواده وی 

در خانه سینما برگزار شد.
در ابتدای این مراســم، پس از تــلاوت آیاتی 
از قرآن کریم و پخش دکلمه شــعری با صدای 
زنده یاد محسن سیف، جواد طوسی، عباس یاری، 
سیروس الوند، طهماسب صلح جو، شاپور منصف، 
ایرج صابری، عباس تهرانی، جبار آذین و اسماعیل 
میهن دوست پشت تریبون قرار گرفتند و هریک 
درمورد محسن ســیف صحبت کردند. درمیانه 
مراســم کلیپی با عنوان »ده دقیقه با محســن 

سیف« ساخته میثم میرزایی به نمایش درآمد.
در ادامه  مراســم، ســیروس الوند، نویسنده، 
کارگردان و دوســت و همکار قدیمی محســن 
سیف، زندگی و مرگ را دو روی یک سکه دانست 
و ضمن یادآوری خاطــرات فعالیت مطبوعاتی 
خود، گفت: نکتــه ای که در مورد نوشــته های 
زنده یاد سیف وجود داشت، این بود که برخلاف 
بسیاری از مطبوعاتی ها که بعدها به فیلمسازی 
و سایر مشــاغل مرتبط با این حرفه روی آوردند، 
نقدنویسی برای او مسیر نبود، بلکه یک مقصد بود.

او با اشاره به این که ســینما و مفهوم آن برای 
محســن ســیف از ارزش والایی برخوردار بود، 
از روزنامه نگاران حاضر درمراســم خواســت تا 
نوشته های قدیمی این نویســنده  از دست رفته 
را برای کمک به ترویج این مفهوم درمیان نسل 
فعلی منتقدان منتشــر کنند. شــوخی نیست. 
محسن سیف نزدیک به نیم قرن قلم می زد و برخی 
نوشته های قدیمی او حتی برای نسل امروز هم 

حرف هایی برای گفتن دارد.
 درخاتمه مراسم حمید پاک طینت )خواهرزاده 
زنده یاد محسن ســیف( به نمایندگی از خانواده 
ســیف پشــت تریبون قرار گرفت و ضمن ابراز 
احساسات خود و خانواده نسبت به صحبت های 
سخنرانان، از شــورای مرکزی و اعضای انجمن 
منتقدان و نویســندگان ســینمایی ایران برای 

برگزاری این مراسم قدردانی کرد.

حاشیه
اتفاقخبرچهره دلیل عجیب پخش نشدن برنامه 

»حالا خورشید«
درآمد 50 میلیون دلاری دیزنی 

بابت مرگ »کری فیشر« 
 خاکسپاری 
با طنین شعر

 ضیافت ژازه
 در گالری شهریور

شهروند|  شنبه شب گذشته سیدرضا صالحی امیری، 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی در جمع صنوف مختلف 
سینمایی کشور حاضر شــد. او که در نخستین روز قبول 
مسئولیت در وزارتخانه فرهنگ، دغدغه های فرهنگی اش را 
طی یادداشتی مفصل با اهالی حوزه های مختلف هنری در 
میان گذاشته بود در جمع اهالی هنر سینما هم بر این باورها 
پای فشرد.  وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با بیان این که 
 برای بقای جامعه  و  کاهش آسیب های اجتماعی در کشور 
به گسترش ســینما نیاز داریم و باید به تقویت این حوزه 
بپردازیم، گفت: جامعه امروز درحال تغییر اســت و حجم 
این تغییرات به دلیل تکنولوژی های ارتباطی بسیار گسترده 
است. از نظرگاهی که صالحی امیری به حوزه فرهنگ و البته 
مسائل اجتماعی جامعه ایرانی می نگرد»جامعه امروز ایران 
از حوزه سیاسی عبور کرده و در دهه چهارم بعد از انقلاب 
اسلامی به مســائل اجتماعی روی آورده اســت که از آن 
جمله می توان به روابط اجتماعی، امنیت اجتماعی،  محیط 
زیست،  اخلاق اجتماعی و همنوایی و همدردی اجتماعی 

در جامعه اشاره کرد«.
صالحی امیری با بیان گزاره بالا سعی کرد وضع جامعه 
ایرانی را در دهه چهارم انقلاب تشــریح کند: » در جامعه 
امروز ایران در حوزه حرکت های اجتماعی تغییرات بسیاری 
دیده می شود بنابراین برای آینده پژوهی این تغییرات باید 
به تحلیل این تغییرات پرداخت ضمن این که در این زمان 
شبکه های اجتماعی نیز وارد عمل شده اند و نقش بسزایی را 

در شتاب تغییرات ایفا می کنند«.
وزیر فرهنگ بعد از اشاره به کلیات جامعه شناختی ایران 
به ارتباط میان هنر و سینما با شناسایی وضع کنونی هم 
پرداخت: سینما و دست اندرکاران این حوزه می توانند در 
گســتره این تغییرات نقش موثری داشته باشند بنابراین 
می توان جایگاه سینما را نیز در این تغییرات مشخص کرد. 
خانواده مهم ترین کانون حیات اجتماعی است. فروپاشی 

خانواده در ایران به فروپاشی اجتماعی تبدیل می شود.

او با اشــاره به نقش خشــونت در افزایش آسیب های 
اجتماعی افزود:  خشــونت همچون موریانه ای است که 
یک بنا را از بنیان تخریب می کنــد؛ از این منظر صنعت 
سینما دارای رسالت جدیدی در حوزه کاهش آسیب های 
اجتماعی در جامعه است. نظام سیاسی،  دولت و نخبگان 
کشور باید با همصدایی خود بخشی از مسائل اجتماعی را با 
کمک سینما از میان بردارند. او با اشاره به گسترش استفاده 
از فضای مجازی و شبکه های اجتماعی در جامعه ادامه داد: 
در گذشته اعضای خانواده بیشتر در کنار یکدیگر بودند و 
به گفت وگو می پرداختند ولی امروزه با وجود شبکه های 
اجتماعی روابط عاطفی و معرفتی اعضای خانواده کاهش 
یافته است. زیرا در شبکه های اجتماعی با دیگران به تبادل 
اطلاعات می پردازنــد و این باعث دوری افــراد از اعضای 
خانواده خود می شود. باید شــکافی که بین نسل جدید 
و قدیم ایجاد شــده را نیز جدی بگیریم.  نظام شبکه های 
اجتماعی نظام گسترده ای اســت و نمی توان جلوی این 
گستردگی را گرفت. بنابراین باید رسالت سینما در این میان 

را یافت. او با اشــاره به این که کشور ایران در منطقه دارای 
امنیت کامل است، تصریح کرد:  این امنیت با درک و فهم 
و درایت مقام معظم رهبری و تلاش های رئیس جمهوری، 
دولت و دلسوزان کشور به دست آمده است. دولت تدبیر و 
امید، دولتی زمینی است که از مقدسات برای رسیدن به 
اهداف خود استفاده نمی کند. این دولت دولتی کارشناسی 
و عقلانی است که اگر موفقیتی به دست آورد از سوی مردم 
است و کاســتی ها نیز بر خودش وارد است. او افزود: دولت 
آسمانی را نمی توان نقد کرد زیرا برچسب ضد دین بودن 
به افراد زده می شود ولی دولت زمینی را می توان نقد کرد 
زیرا نقد، حق اجتماعی و قانونی افراد است. بنابراین افراد و 

اصناف به راحتی می توانند این دولت را نقد کنند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خطاب به اعضای اصناف 
ســینمایی ادامه داد:  شرایط کشور شــرایط پیچیده ای 
است و ما برای عبور از آن به کمک و خردجمعی شما نیاز 
داریم زیرا شما به عنوان گروه های مرجع، از منظر سینما 
می توانید در حل بســیاری از آسیب های اجتماعی نقش 

موثری داشته باشید. او افزود: شما سرمایه بزرگی در اختیار 
دارید و دولت به این ســرمایه ها نیازمند است. زیرا یکی از 
حلقه های ارتباطی ما با بدنه اجتماعی کشور، شما اعضای 
سینما و سینماگران هستید. بنابراین ما برای انتقال گفتمان 
اجتماعی در کشور به سینماگران نیاز داریم. عضو کابینه 
تدبیر و امید با تأکید بر این کــه تعامل و گفت وگو تنها راه 
تأمین منافع است، ادامه داد: ایجاد ثبات و آرامش در فضای 
فرهنگی و گفت وگوی فرهنگی ازجمله سیاست هایی است 
که در بدو ورود به وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی بر آن 
تأکید داشته ام. صالحی امیری سخنانش را این طور ادامه 
داد: جامعه سینمای ایران جامعه ای با ظرفیت های بسیار 
است و اگر در مســیر فعالیت این گروه، مشکلاتی وجود 
دارد باید از طریق مذاکــره آن را حل کرد و من تمام توان 
خود را برای حل این مسائل به کار می گیرم. جامعه برای 
عبور از رخوت و بی نشاطی نیازمند ارتقای مصرف فرهنگی 
است که یکی از کانون های مصرف فرهنگی سینماست و 
ما وظیفه داریم این مصرف فرهنگــی را بالا ببریم چراکه 
معتقدم نتیجه آن کاهش آسیب های اجتماعی خواهد بود. 
عضو کابینه تدبیر و امید افزود:  برای بقای جامعه و کاهش 
آسیب های اجتماعی در کشور به گسترش سینما نیاز داریم 
و باید به تقویت این حوزه بپردازیم. جامعه داری دو مصرف 
اولیه و مصرف فرهنگی و هنری است. مصرف فرهنگی و 
هنری نیز نیاز به نشاط دارد بنابراین باید این حوزه را تقویت 
کنیم. سینما به طور همزمان دارای سرمایه های انسانی، 
 فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی است که باید به آن توجهی 
ویژه در حل مســائل و آســیب های اجتماعی در جامعه 
داشت. وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی بر لزوم وجود نظام 
صنفی سینما در ایران هم تأکید کرد و گفت: وجود نظام 
صنفی در سینما باعث می شود که هویت  ساز صنف خود 
باشند زیرا به اوج بلوغ در سینما رسیده اند و وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی فقط به کار سیاست گذاری در این حوزه 

می پردازد. 

صالحی امیری در جمع صنوف مختلف سینمایی از تغییر رویکرد در سینما گفت   

کاهش آسیب های اجتماعی رسالت جدید سینماست
  برای انتقال گفتمان اجتماعی به سینماگران نیاز داریم

مراســم نکوداشــت و تجلیل از استاد حسین 
دهلوی بــه پاس ســال ها تــلاش در عرصه 
آهنگســازی موســیقی ایرانــی ۱۶ دی ماه 
ساعت 20:30 با مشارکت موسسه هنرمندان 
پیشکسوت و فرهنگسرای ارســباران برگزار 

خواهد شد.

»افق مســتند« روز گذشته با موضوع تبعیض 
نــژادی در انگلیــس و بــا نمایش مســتند 
»جســت وجوگر« )بیژن( دربــاره آتش زدن 
جوانی ایرانی در این کشور از شبکه افق پخش 

شد.

وزارت فرهنگ لهســتان یک مجموعه  هنری 
شــمال ۸۶ هزار اثر از نقاشــانی چون لئوناردو 
داوینچی، رامبرانت و پیر آگوســت رنوآر را به 

مبلغ ۱0۵ میلیون دلار خرید.

علی شــمس، نمایشــنامه نویس و کارگردان 
جوان تئاتر طی یادداشــتی بــه بهانه اجرای 
نمایــش »کلاغ«، این اتفــاق را باعث معرفی 
نمایشــنامه نویس و اثری قابل تأمل در تئاتر 

ایران دانست.

محمدمهدی قاســمی، مدیر شبکه »شما« با 
اشــاره به نبود بودجه بیان کرد که اگر بودجه 
به این شبکه برســد، قصد دارند لیگ هایی را 
در حوزه علمی، ورزشی و دیگر حوزه ها برگزار 

کنند.

تیروس وانگ که با نقاشــی هایش الهام بخش 
والت دیزنی شــد تا شــخصیت کلاســیک 
»بامبی« را خلق کند، 30 دسامبر و در حالی که 

۱0۶ سال زندگی کرد، درگذشت.

۴0 عکس دیده نشده از آثار عباس کیارستمی، 
فیلمساز فقید ســینمای ایران ۱۶ تا 23 دی 
ماه در قالب نمایشــگاهی در کرمان به نمایش 

گذاشته می شود.

سیدامیر ســیدزاده، تهیه کننده »سهیلا« با 
اعلام اینکــه هیأت انتخاب فجــر این فیلم را 
دیده اســت از دریافت پروانه نمایش این فیلم 

سینمایی خبر داد.

در فهرستی از بازیگران و چهره های فرهنگی و 
هنری که امسال توسط ملکه الیزابت به دریافت 
القاب و نشان های افتخار نائل می شوند، مارک 

ریلنس و نائومی هریس جای دارند.

اخیرا روشن شده اســت که بندیکت کامبربچ 
که اکنون در نقش کارآگاه محبوب در سریالی 
به نام »شــرلوک« بازی می کند با نویســنده 
این مجموعه داســتان که یک قرن پیش این 
شخصیت را خلق کرد، نســبت فامیلی دارد. 
یک وب ســایت که این تحقیق شجره شناسی 
را اعلام کرده  اســت، اطلاعات بیشتری درباره 
پس زمینــه خانوادگی کامبربــچ و دویل ارایه 
نکرده اما محققانی که علاقه مند به این سریال 
و نیز پازل های تاریخی هستند، این بررسی را 

انجام داده اند. 

رونق در سینمای فرانسه
بازار سینمای فرانسه در  ســال 20۱۶ دومین 
 ســال پررونق خود را در نیم قــرن اخیر تجربه 
کرد و مرکز بررســی های این کشور با اعلام این 
خبر گزارش فروش این  ســال را اعلام کرد. این 
گزارش با بررســی همه فیلم ها از هر ملیتی که 
در این کشــور روی پرده رفته به دســت آمده و 
نشان دهنده تماشاچی 2۱3 میلیون نفری است 
که 3.۶ درصد بالاتــر از 20۱۵ و کمی پایین تر 
از شــمار 2۱۷ میلیون نفری مربوط به  ســال 
20۱۱ است. هنوز برای آمار فروش رقمی ارایه 
نشده است که طبق ســنت هر  سال در ماه می  
منتشر خواهد شد؛ اما پیش بینی فروش ۱.۴ تا 
۱.۵ میلیــارد دلاری برای باکس آفیس  ســال 

20۱۶ این کشور شده است. 

اخبار كوتاه

خبر آخر
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تام  هاردی بازیگر مشهور در شب آغاز  سال ۲۰۱۷، 
با حضور در یک برنامه شبانه برای بچه ها، برایشان 
قصه خواب خواند و البته موجب شد بزرگترها هم 
به تماشای برنامه بنشینند. او با سگ خواب آلودش 
جلوی دوربین حاضر شــد تا او هم با صدای قصه 
خواندن این بازیگر به خواب رود.  هاردی برای خواندن 

این قصه از صدای های مختلفی استفاده کرد.
او که درشب تحویل  ســال نو در این برنامه حاضر 
شده بود، موجب شد تا مادران زیادی از این حضور 
خوشحال شوند و از ترتیب دهندگان برنامه تشکر 

کنند.
این بازیگر داستان »باید یک کلاه بیاری« نوشته 
سیمون فیلیپ را انتخاب کرد و با انتخاب صداهای 
مختلف برای هریک از شخصیت ها توانایی خودش در 

این زمینه را نشان داد.
قصه گویی تام  هاردی بــه یکی از پربیننده ترین 
فیلم های ویدیویی در آغاز  ســال نو بدل شــده و 
طرفداران او در توییتر اعلام می کنند منتظر هستند 
تا او یک بار دیگر قصه شب برایشان بخواند و حتی 
خواستار این شده اند که او این کار را هر شب تکرار 

کند. خیلی ها هم اعلام کرده اند با وجود این که بچه 
ندارند، برای تجربه قصه گویــی  هاردی این برنامه 
را تماشــا کرده اند. تام  هاردی تنها چهره محبوبی 

نیست که در این برنامه حاضر شده و پیش 
از او رزاموند پایک، دیویــد تننت، رابرت 
وب و مورن لیپمن هم قصــه خواب برای 

بچه ها خوانده بودند. مردم که  سال ۲۰۱۶ را 
با نارضایتی پشت سر می گذاشتند، گفتند؛ برنامه 
۵دقیقه ای او آن قدر خوب بود که خاطره متفاوتی از 

این  سال برایشان به جای گذاشت.

تام  هاردی شب  سال نو برای کودکان قصه گفت

پایان خوش یک سال بد

آی سینما|  بســیاری ازمخاطبان برنامه »حالا 
خورشید«، صبح شــنبه وقتی تلویزیون های خود 
را روشن کردند، متوجه شــدند که مدیران شبکه 
ســه به جای برنامه رضا رشــیدپور، پخش یکی از 
مسابقات فوتبال خارجی را برای آنها درنظر گرفتند. 
این اتفاق باعث شد که در ابتدا گمانه هایی مبنی بر 
قطع همکاری مدیران صداوسیما با رضا رشیدپور 
قوت بگیرد، اما بعدا معلوم شد تاخیر در پرواز عامل 
این اتفاق بوده. سازندگان برنامه »حالا خورشید« 
که از تأخیر در پروازشان عصبانی به نظر می رسند، 
با انتشار یادداشتی، در کانال تلگرامی این برنامه با 
اشاره به لغو پشت سر هم پروازهایی که بلیت هایشان 
را برای بازگشت به تهران تهیه کرده بودند، نوشته اند؛ 
»...ما مانده ایــم و آنتن زنده ای که نمی رســیم و 
شرمندگی از روی ماه شــما و رضا رشیدپوری که 

مدام تأکید می کند، مودبانه بنویسید.«

ایســنا| پس از درگذشــت »کری فیشر« 
کمپانی دیزنی مبلغ ۵0 میلیــون دلار از بیمه، 
به عنوان غرامت دریافت خواهد کرد. این قرارداد 
بیمه از کمپانی دیزنــی درمقابل هرگونه ضرر و 
زیان ناشــی از ناتوانی »کری فیشر« در تکمیل 
فیلمبــرداری فیلم »جنــگ ســتارگان: نیرو 
برمی خیزد« محصول 20۱۵ و دوفیلم بعدی آن 
حمایت می کند. »کری فیشر« بازی درهشتمین 
قسمت از مجموعه »جنگ ستارگان« را به پایان 
رسانده و این فیلم در دسامبر  سال 20۱۷ اکران 
می شود، اما فیلمبرداری قسمت نهم این مجموعه 
که تحت حمایت بیمه بوده، هنوز آغاز نشده است. 
با توجه به این که مدت زمان کمی از درگذشــت 
»کری فیشر« گذشــته، هنوز مشخص نیست 
آیا شخصیت »پرنســس لیا« در قسمت نهم نیز 

حضور خواهد داشت یا خیر.

ایسنا| مراســم تشــییع پیکر پوران فرخزاد 
نویســنده، شاعر و پژوهشــگر صبح یکشنبه ۱2 
دی ماه بدون انجام سخنرانی از مقابل بیمارستان 
ایرانمهر برگزار شــد، اما مراســم خاکسپاری او با 
شعرخوانی همراه بود. دراین مراسم یونس اورنگ 
خدیوی از احمد شــاملو شــعر خواند. همچنین 
غلامحسین سالمی شعری از خود پوران فرخزاد 
خواند و جمله هایی را در بزرگداشت شخصیت او 
بیان کرد. فرخ مهر کیوان  نیز قصیده ای برای پوران 
فرخزاد خواند. درکنار خانواده فرخزاد، از حاضران 
درمراسم تشییع پیکر این چهره فرهنگی به اسدالله 
امرایی، فرهاد عابدینی، کامــران ملکی، فرخنده 
حاجی زاده، حسن صفدری، مهری رحمانی، پوران 
کاوه، سیما مافیها، بهاره رضایی، مهری شاه حسینی 
و محمد نوری زاد می توان اشاره کرد. پوران فرخزاد  

نهم دی ماه و در بیمارستان از دنیا رفت .

شهروند|  اختتامیه نمایشگاه ژازه تباتبایی با 
پرفورمنس »ضیافت ژازه« با هنرمندی »محسن 
حسینی«، بازیگر تئاتر ایران خاتمه خواهد یافت. 
محســن حســینی که دانش آموخته تئاتر، درام 
و ارتباطات از دانشــگاه یوستوس لیبیک گیسن 
آلمان است، این بار شــیفتگی اش را نسبت به آثار 
نقاشی و مجسمه های ژازه تباتبایی، در پارتیتوری 
 Lecture( از مولتی مدیا، رقص یا خطابه نمایشی
performance( ســاعت ۱۸ روز های جمعه 
و شنبه ۱0 و ۱۱ دی در گالری شهریور به نمایش 
گذاشت. حسینی، میهمانان شرکت کننده در این 
ضیافت را به مشارکت و هم نوازی و هم بازی شدن 
در این پرفورمنس دعوت می کنــد؛ زیرا به گفتار 
بی بدیل ژازه تباتبایــی درحیطه هنر پرفورمنس، 
رویداد، رخدادهای ناگهانی و به عبارتی هنرِ ناگهانی 

حرف اول را می زند. 

شهروند|  ارکستر سمفونیک تهران امشب، در تالار وحدت پوئم سمفونی 
»سرزمین دلاوران« را اجرا می کند. اثری که قرار است روایتی از وضع آزادگان 
در دوران دفاع مقدس باشد. آهنگ سرزمین دلاوران، توسط احمد پژمان ساخته 
شده و شهرداد روحانی هم رهبری ارکســتر را برعهده دارد. موسیقی پژمان با 

شعری از عبدالجبار کاکایی، همراه است.
دیروز هم نشست خبری دست اندرکاران این پوئم سمفونی، در تالار وحدت 
برگزار شد. احمد پژمان، شــهرداد روحانی، عبدالجبار کاکایی دراین نشست 

خبری، حضور یافتند و به سوالات خبرنگاران پاسخ دادند.
نبرد با مقدمه ای از شاهنامه

»این قطعه کاری هنری اســت و همه آن چیزی است که ما درباره جنگ و 
آزادگان احســاس می کنیم«. این جملــه را احمد پژمان آهنگســاز و خالق 
»سرزمین دلاوران« درپاسخ به سوال خبرنگاران درباره محتوای اثر گفت. پژمان 
به این موضوع هم اشاره کرد که: این قطعه با مقدمه ای از شاهنامه و شعر »به نام 
خداوند جان و خرد« آغاز می شود. آهنگساز سرزمین دلاوران درباره نامگذاری 
اثر هم، صحبت کرد و گفت: شهرداد روحانی پیشنهاد کرد که نام این قطعه را 
»پوئم سمفونی« بگذاریم و من از این موضوع استقبال کردم. امروزه هرکسی که 
قطعه ای را با ارکستر اجرا می کند، نام آن را سمفونی می گذارد و مسئولان نیز از 

این کار خوششان آمده است.
پژمان در ادامه صحبت هایش به توضیح بیشتر درباره محتوای اثر پرداخت 
و افزود: این قطعه ۵ بخش دارد که به ترتیب نیایش، آغاز جنگ، اســارت، نبرد 

و جانفشانی و درپایان شادی است. البته من درقسمت آخر به طورکلی نبرد را 
رها نکرده ام، زیرا ما همیشه درحال نبرد هســتیم. او در ادامه گفت: من سعی 
کردم در این کار، ۹0 درصد از موزیک ایرانی استفاده کنم. البته موسیقی ایرانی 
که سمفونیک است. ممکن است کسی که با آن آشنایی ندارد، بگوید این دو چه 
ربطی به یکدیگر دارند. در آخر این قطعه، از سه ساز ضربی تنبک، ضرب زورخانه 

و دف استفاده کردیم که سازهای سمفونیک نیز به آنها کمک می کنند.
اثری برای انسان های فداکار

شهرداد روحانی هم، که دراین نشست خبری حضور داشت، صحبت هایش 
را با عذرخواهی آغاز کرد. عذرخواهی به این دلیل که نشســت خبری با تأخیر 
برگزار شده بود. رهبر ارکستر سمفونیک تهران در ادامه گفت: نخستین بار است 
که می بینم اثر باارزشی برای انســان های والایی که همه به فداکاریشان واقف 
هستیم، خلق شده است. خوشحالم که افتخار رهبری این قطعه نصیب من شده 
است. این ۵ قسمت به قدری انســان را در آن حال وهوا و فضا می برد که گویی 
آن دوران برای آدم زنده می شود. به گفته روحانی، تمرین های خیلی فشرده ای 

برای آماده سازی ارکستر انجام شده است. او به جزییات بیشتر کار اشاره کرد و 
افزود: گروه کر نیز دراین اثر با ما همکاری می کند. این نخستین اجرای جهانی 
این قطعه است. به همین دلیل، کار ما را مشکل کرده است. مطمئنم که این اثر 
در دیگر نقاط دنیا ماندگار و اجرا خواهد شد. عبدالجبار کاکایی، شاعر »سرزمین 
دلاوران« نیز به سوالات خبرنگاران درباره محتوای ادبی اثر پاسخ داد. او گفت: 
شعر این اثر کاری است که جانمایه آن، از دل است. من بخشی از شعر را سال ها 
پیش ســرودم و یک کار دلی بود و قرار نبود روی ســمفونی کار شود؛ اما برای 
قطعه آقای پژمان، آن را تکمیل کردم و توســعه دادم. به گفته کاکایی، کلمه 
»آزادگان« برخاسته از ذائقه ملی ماست و بی دلیل نیست. بین آزادی و آزادگی 
تفاوت وجود دارد و آزادگی دارای مفهومی فردی، درونی و معنوی است. ایرانی ها 
به  دلیل این که خودشان را از بردگی به دور می دیدند، همواره خود را ملتی آزاده 
می دانستند. او افزود: این کار با توصیف جغرافیای ایران و زمان پیشاجنگ آغاز 
و سپس وارد جنگ و رویداد عظیم  ســال ۵۹ می شود. در ادامه، شعر به اردوگاه 
آزادگان و توصیف آنها و بعــد از آن به جنگ نهایی پیروزی و درقطعه پنجم به 

بخش بازگشت آزادگان به ایران وارد می شود.
کاکایی گفت: این قطعه به شکل نیمایی سروده شده و هرقطعه آن نامی دارد 
که این نام ها به ترتیب »زندگی جاریست«، »ما بسیاریم«، »خاکریز پنهان«، 

»فتح نزدیک است« و »کاروان عاشقان در راه اند« است.
پوئم سمفونی »سرزمین دلاروان« که امشب در تالار وحدت رونمایی و اجرا 

می شود، با حمایت موسسه پیام آزادگان و بنیاد رودکی ساخته شده است.

   پوئم  سمفونی »سرزمین دلاوران«
 به رهبری شهرداد روحانی در تالار وحدت

جانمایه
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